
DE KRITIEK VAN BELINFANTE

ten aanzien van de mogelijke terugvoering naar Nederland van Duitsers
die hier hadden moeten terechtstaan.

Tenslotte Belinfante.
Op enkele punten uitte hij kritiek op de Londense wetgeving, d.w.z.

op het Tribunaalbesluit: de daarin voorziene algemene verbeurdverkla-
ring van goederen was in strijd met de Grondwet en met de als straf
voorgeschreven tien jaar internering viel niet te werken. Hij merkte
daarbij evenwel op dat de Tribunalen nimmer tot die algehele verbeurd-
verklaring zijn overgegaan en dat de tien jaar als enig mogelijke termijn
al vervallen was voordat de Tribunalen in werking traden. Voorts achtte
hij het niet gelukkig dat de Tribunalen niet opgezet waren als colleges
die tot strafrechtspraak zouden overgaan (met alle waarborgen voor de
gedaagde) maar tot administratieve tuchtrechtspraak - hij erkende even-
wel dat van die bezwaren in de praktijk niet is gebleken: 'de Tribunalen
(hebben) zich van stonde af aan als rechters opgesteld en de methoden
van de onafhankelijke rechter toegepast. De deelneming van leken ...
heeft deze gelukkige ontwikkeling niet in de weg gestaan. Het algemene
oordeelover deze vorm van lekenrechtspraak is dan ook gunstig.' J Gezien
deze erkenning achtten wij zijn verdere uitspraak dat men in Londen
verstandiger zou hebben gehandeld door geen Tribunalen maar slechts
Bijzondere Gerechtshoven in het leven te roepen (hij noemde het Tri-
bunaalbesluit 'geen gelukkige greep' 2) door de feiten weerlegd. Trou-
wens, zou de Londense regering die weg zijn ingeslagen, dan zou de taak
van de Bijzondere Gerechtshoven buitensporig zijn verzwaard: zij hebben
in ruim 14000 zaken uitspraak gedaan, de Tribunalen met hun 120 Kamers
in bijna 50000.3

Uitgesproken kritisch oordeelde Belinfante daarentegen over het gra-
tiebeleid van de regering. Niet in alle opzichten! Met de eerste drie
gratiegolven kon hij zich verenigen - problematisch daarentegen achtte
hij de door minister Wijers geëntameerde vierde, toen de veroordelingen

I Belinfante, p. 608. 2 A.v. l Men kan zich voorts afvragen of het recht gediend
is geweest met de tot in de zomer van '47 gehandhaafde bepaling dat diegenen die
door een Bijzonder Gerechtshof waren veroordeeld, slechts met verlof van dat hof in
beroep konden gaan bij de Bijzondere Raad van Cassatie. Dit heeft zijn bezwaren
gehad, maar, zei Langemeijer eind december '51 in de slotzitting van de raad, 'ik
geloof niet dat iemand de stelling zal willen verdedigen dat het belang der politieke
delinquenten' (d.w.z. van de ca. veertienduizend die voor de hoven gedaagd waren)
'er bij zou zijn gebaat geweest wanneer de berechting die thans in het geheel zes jaar
heeft geduurd, zich had uitgestrekt over een tijdvak dat men dan op ongeveer negen
jaar zou moeten schatten.'


